
رویداد امروزچهارشنبه 19 آبان 1400  10 نوامبر 2021   شماره 2929

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و 
ژان ایو لو دریان وزیر خارجه فرانسه دیروز در یک 
گفت وگوی تلفنی در خصوص موضوعات مختلف از 
جمله مناسبات دوجانبه و گفت وگوهای فراروی وین 

به بحث و رایزنی پرداختند.
به گزارش ایســنا، در ابتدای این مکالمه وزیر خارجه فرانسه 
وضعیت سلامت و درمان وزیر امور خارجه کشورمان را جویا 
شده و برای امیرعبداللهیان بهبودی سریع آرزو کرد.وزیر امور 
خارجه کشورمان ضمن تشکر از احوالپرسی وزیر خارجه فرانسه 
و اشــاره به اینکه دولت جمهوری اسلامی ایران هم در روابط 
دوجانبه و هم در گفتگو های هسته ای رویکردی عملگرایانه 

و نتیجه محور دارد، ابراز امیدواری کرد که رایزنی های تهران و 
پاریس به پیشبرد عملی همکاری ها میان دو کشور منجر شود.
امیر عبداللهیان ایران و فرانســه را دارای ظرفیت هایی بزرگ 
خواند و تصریح نمود که جمهوری اسلامی ایران برای گسترش 
همه جانبه روابط دوجانبه بر اساس احترام متقابل و منافع مشترک 
آمادگی دارد و می توان مناسبات را در حوزه های مختلف بیش 
از پیش گسترش داد. در همین چارجوب طرفین با اشاره به دو 
بار تماس روسای جمهور ایران و فرانسه، و همچنین گفتگوی 
امیرعبداللهیان و ماکرون در حاشــیه نشست بغداد و نیز دیدار 
حضوری اخیر وزرای خارجه دو کشور، در مورد مناسبات دوجانبه 

و فرصت همکاری ها بحث و تبادل نظر کردند. 

وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین با یادآوری مسئولیت 
آمریکا در بروز وضعیت کنونی برجام و نقش سکوت سه کشور 
اروپایی در زیاده خواهی آمریکا، تصریح نمود که ایران خواستار 
دستیابی به یک توافق خوب است، اما این امر لازمه هایی دارد 
از جمله بازگشت طرف های مقابل به تعهدات کامل خود و لغو 

موثر تحریم ها.
امیرعبداللیهان با اشاره به تحریم های تازه آمریکا علیه ایران، 
این اقدام را تاییدی بر تداوم بی اعتمادی جمهوری اسلامی به 
آمریکا خواند و بر لزوم ارائه تضمین و انجام راستی آزمایی موثر 

تأکید کرد. 
وزیر امور خارجه کشورمان برنامه دفاعی ایران را حق حاکمیتی 

هر کشوری دانست و افزود بی اعتنا به رفتار غیرسازنده تحریمی 
آمریکا بر افزایش توان دفاعی کشورمان با قدرت ادامه می دهیم.
امیرعبداللهیان با اشاره به جدیت جمهوری اسلامی در مذاکرات 
و آمادگی در رســیدن فوری به توافق خوب، با اشاره به اینکه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی باید از سیاسی کاری اجتناب نماید، 

بر ادامه همکاری فنی ایران با این نهاد تأکید کرد.
وزیر خارجه فرانسه نیز در این تماس با بیان اینکه پاریس از 

بازگشت همه طرف ها به برجام حمایت می کند و هرآنچه در 
توان داشته باشد در این راستا انجام می دهد، ابراز امیدواری کرد 
که گفت وگوهای پیش رو در وین با پیشرفتی سریع همراه شود.

در این تماس سلام آقای ماکرون به رییس جمهور کشورمان و 
پاسخ متقابل از طریق وزرای خارجه منعکس شد.

گفتگوهای دوجانبه، منطقه ای و بین المللی دو کشور امروز 
توسط معاونین سیاسی در پاریس تداوم دارد.

امیرعبداللهیان: 

 ایران خواستار دستیابی
 به یک توافق خوب است

 رحیمی جهان آبادی: اقتصاد ما دولتی 
و دست کاری شده است

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بر تاثیرگذاری 
تحولات و تصمیمات سیاسی بر معیشت مردم و اقتصاد کشور تاکید کرد.

به گزارش ایسنا، جلیل رحیمی جهان آبادی در جلسه علنی صبح دیروز )سه شنبه( مجلس 
شورای اسلامی و بعد از گزارش وزیر اقتصاد درباره بورس عنوان کرد: موضوع بورس بحث 
تخصصی اقتصادی اســت. ما در این کشور با نقدینگی مازاد روبرو هستیم که این موضوع 
بازارهای مختلف همچون مسکن، بورس و ارز را با خاک یکسان می کند تا موضوع نقدینگی 
حل نشود، این مشکلات رفع نخواهد شد.وی افزود: اقتصاد ما اقتصادی دولتی و دستکاری شده 
است. برای مثال دولت اراده کند نقدینگی را از دست مردم جمع کند و قیمت ارز و سهام های 
بورس را پایین بیاورد. نمی توان اینگونه با این سخنرانی ها مشکلات را حل کرد. ما شاهد 
اقدامات غیر تخصصی هستیم. برای مثال وقتی قیمت زعفران بالا می رود پزشک و مهندس 
به سراغ کاشت و پرورش زعفران می روند.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس بیان کرد: وقتی قیمت سهامی بالا می رود همه مردم به سراغ خرید آن سهام می روند 
در حالیکه قیمت سهام ها کاهش هم می یابد. اقدامات باید تخصصی باشد. سهامداران حقوقی 
تا اراده می کنند قیمت ها را تغییر می دهند. آیا توانستید در این وضعیت اقتصادی تکلیف ارز و 
خودرو را مشخص کنید؟ آیا توانستید تاثیرگذاری تحولات سیاسی بر معیشت مردم را کنترل 
کنید؟ اگر می خواهیم ارز قدرتمند و اقتصاد قوی داشته باشیم باید بتوانیم با جهان کار کنیم.
رحیمی جهان آبادی در پایان تاکید کرد: سهامداران خرد باید مورد حمایت ویژه باشند. مجلس 

باید به این مهم توجه کند.

قالیباف: تعامل قوا فرصتی برای حل مشکلات است
رئیس مجلس تأکید کرد:انسجام و وحدت و هماهنگی بین قوای سه گانه که 
در شرایط فعلی وجود دارد، یک فرصت استثنایی برای حل معضلات اساسی 

کشور است.
محمود عباس زاده مشکینی در گفتگو با مهر با اشاره به جلسه عصر امروز کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی بعد از ظهر امروز با محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس جلسه 
داشت.وی بیان کرد: در این جلسه اعضای کمیسیون نکته نظرات خود را ارائه دادند و رئیس 

مجلس تحلیل خود را از شرایط کشور و منطقه ارائه کرد و به پرسش های اعضا پاسخ گفت.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
تحول در ساختار مجلس و لوازم آن، طرح های مهم و ناظر بر اولویت های کشور و نیازهای مردم 
و راهکارهای به ثمر رسیدن سریع این طرح ها از جمله مباحث جلسه بود.عباس زاده مشکینی 
گفت: قالیباف در این جلسه تأکید کرد که انسجام و وحدت و هماهنگی بین قوای سه گانه که 
در شرایط فعلی وجود دارد، یک فرصت استثنایی برای حل معضلات اساسی کشور است که 
ما لزوما باید از این فرصت استفاده کنیم. وی فرصت ها را به دو بخش فرصت های پرریسک و 
فرصت های کم ریسک تقسیم و اضافه کرد که عقلانیت مدیریتی ایجاب می کند این فرصت ها 
را به موقع تشــخیص داده و متناسب با نوع فرصت از آن استفاده کنیم.وی ادامه داد: رئیس 
مجلس از برخی کم دقتی هــا در اجرای برخی مصوبات مجلس از جمله برخی تبصره های 
بودجه ۱۴۰۰ انتقاد کرد و از کمیسیون های تخصصی خواست که در قبال اینگونه رفتارها از 
جایگاه نظارتی مجلس به شایستگی استفاده کنند و از مجریان امر به موقع توضیح بخواهند. 
همچنین قالیباف پیشنهاد کرد که پیرامون دستورکارهای اولویت دار و مهم کمیسیون از جمله 
مسئله هسته ای نشست های مجزای دیگری برگزار شود.عباس زاده مشکینی تأکید کرد: رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس هم در پایان این نشست ضمن جمع بندی 
مباحث و مصوبات جلسه، بر پیگیری مصوبات کمیسیون در بعد قانون گذاری و نظارت و ارتباط 

مستمر کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با هیئت رئیسه و رئیس مجلس تأکید کرد.

 آزادی خواه: نام برخی شهرستان ها 
در سامانه ملی مسکن وجود ندارد

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: متاسفانه با بهانه های واهی 
اسم برخی شهرستان ها در سامانه وجود ندارد و می طلبد تمامی مردم امکان 

ثبت نام داشته باشند تا شاهد حل مشکل مسکن باشیم.
به گزارش ایسنا، احد آزادی خواه در نشست دیروز )سه شنبه( مجلس شورای اسلامی در تذکری 
به رئیس جمهور با بیان اینکه وضعیت بازار به هیچ وجه مطلوب نیســت، گفت: گرانی های 

مهارگسیخته مردم را به ستوه آورده و دولت باید تلاش بیشتری برای کنترل بازار داشته باشد.
سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس در تذکر دیگری به دولت در مورد سفرهای استانی 
افزود: این اقدام بســیار مبارک و موثر اســت و هر چند برخی به این سفرها انتقاد دارند، اما 
دولتمردان از نزدیک می توانند با مشکلات و دردهای مردم آشنا شوند و نیاز است به قول های 
وعده داده شــده عمل شود. به گونه ای اقدام نشود که نتیجه عکس داشته باشد و در نتیجه 
بی توجهی به مصوبات مردم گلایه مند شوند.نماینده مردم ملایر در مجلس در تذکری به وزیر 
راه و شهرسازی افزود: طرح سالانه یک میلیون مسکن طرح بسیار خوبی است اما متاسفانه با 
بهانه های واهی اسم برخی شهرستان ها در سامانه وجود ندارد و می طلبد تمامی مردم امکان 

ثبت نام داشته باشند تا شاهد حل مشکل مسکن باشیم.

 قیمت کارخانه ای خودرو
 40 تا 50 میلیون در یک روز افزایش یافت

شرکت سایپا دیروز قیمت جدید ۹ محصول خود را معرفی کرد. بر اساس 
اعلامیه جدید این گروه خودروسازی قیمت برخی از خودروهای سایپا گران 

شده است. اما قیمت کدام خودروها گران شد و چقدر؟
به گزارش تجارت نیوز، ســایپا در اطلاعیه ای اعلام کرده کــه قیمت کارخانه ای برخی از 
محصولات این شرکت، ویژه تحویل در آبان ۱۴۰۰ افزایش یافته است. بر این اساس قیمت 
خانواده کوییک، تیبا، شاهین و ساینا افزایش یافته است.بر اساس اطلاعیه سایپا، اولین خودرویی 
که قیمت آن در آبان ۱۴۰۰ افزایش یافته تیبا صندوق دار رینگ فولادی است. قیمت کارخانه 
تیبا صندوق دار ۱۱۶ میلیون تومان اعلام شده است. اما پیش از افزایش قیمت دیروز، قیمت 
کارخانه این خودرو  ۱۰۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان بود.مدل دیگری از تیبا هم مشمول افزایش 
قیمت شد. قیمت تیبا ۲ در مصوبه جدید ۱۲۲ میلیون تومان است. اما این محصول سایپا پیش 

از این ۱۰۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود.
دیگر خودرویی که مشــمول افزایش قیمت محصولات سایپا شده دو مدل از ساینا است. 
قیمت ساینا معمولی رینگ فولادی ۱۲۰ میلیون تومان اعلام شده است. پیش از این افزایش 
قیمت جدید محصولات سایپا، قیمت ساینا ۱۰۴ میلیون تومان بود.قیمت کارخانه ساینا اس در 
مصوبه جدید سایپا، ۱۶۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان اعلام شده است. اما پیش از افزایش قیمت 
محصولات سایپا قیمت ساینا S حدود ۱۴۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود.در افزایش جدید 
قیمت محصولات سایپا، قیمت کارخانه کوییک اس به ۱۷۸ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسید. 
همچنین قیمت کوییک با گیربکش معمولی ۱۶۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان اعلام شده است.

قیمت کوییک آر  ۱۷۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان است. قیمت کوییک پلاس ۲۶۵ میلیون و 
۶۰۰ هزار تومان است. قیمت شاهین سایپا از این به بعد ۳۴۱ میلیون تومان است. اما پیش از 
افزایش قیمت محصولات سایپا قیمت کارخانه این خودرو ۲۹۱ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان بود.

ممنوعیت واردات برنج لغو شد
معاون فنی گمرک ایران از لغو ممنوعیت فصلی واردات برنج چند روزی زودتر 

از موعد مقرر خبر داد.
به گزارش ایسنا، طبق آنچه در قانون مقررات صادرات و واردات تاکید شده است، ممنوعیت 
واردات برنج از ابتدای مرداد تا پایان آبان ماه جهت حمایت از تولید داخل اعمال می شود که برای 
سال جاری نیز اجرایی شد.در حالی هنوز زمان چهار ماهه به پایان نرسیده که این ممنوعیت لغو  
شده است، آن طور که معاون فنی گمرک ایران در این رابطه به ایسنا توضیح داده است با توجه 
به زمان پایانی فصل برداشت برنج و همچنین نامطلوب بودن فضای نگهداری محموله های وارد 
شده در بنادر و جلوگیری از فساد احتمالی کالا این ممنوعیت لغو شد.ارونقی گفت که در مذاکرات 
صورت گرفته جهت لغو ممنوعیت فصلی، ترخیص برنج جهت ورود به بازار و ایجاد تعادل و 
ثبات در بازار مورد توجه بوده است.وی  این  را هم گفت که با لغو ممنوعیت، تمامی برنج های 
دارای شرایط می تواند فورا با ورود صاحب کالا ترخیص شود، این در حالی است که در حال 
حاضر حدود ۸۵ هزار تن که بعد از ممنوعیت وارد بنادر شده است امکان ترخیص دارد.گفتنی 
است که طبق ابلاغیه وزارت صمت به گمرک ایران، مقرر شد که ممنوعیت فصلی واردات 
برنج از ابتدای مرداد ماه اعمال شود، ولی صرفا آن بخش از محموله های برنج وارداتی که قبل از 
۳۱ تیرماه دارای اعلامیه ورود و قبض انبار هستند مشروط به این که دارای ثبت سفارش باشند، 
امکان ترخیص داشته باشند.اما در این مدت با توجه به روند افزایشی قیمت برنج در بازار، بارها 
پیگیری هایی جهت لغو ممنوعیت فصلی و ورود برنج جهت جلوگیری از افزایش قیمت صورت 
گرفت تا اینکه در نهایت در ۱۲ روز مانده پایان زمان تعیین شده ، لغو شد.در این فاصله، حدود 
۱۳ هزار تن برنج که قبل از اول مرداد به ایران رسیده ولی قبض انبار آن بعد از ممنوعیت بود، 
طی رایزنی هایی که بین گمرک و دستگاه های اجرایی صورت گرفت ترخیص شد.حدود ۱۵ 
هزار تن برنج نیز اکنون در گمرک وجود دارد که مانده واردات قبل از ممنوعیت فصلی است ولی 
به دلیل عدم تامین ارز ترخیص نشده و به گفته مسئولان گمرک به دلیل شرایط آب و هوایی، 

امکان فساد آن وجود دارد و باید سریع تر توسط وزارت جهاد کشاورزی تعیین تکلیف شود.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم شهررضا در مجلس با انتقاد از تأخیر سه ماهه دولت 
در معرفی وزیر آموزش و پرورش گفت: طرح رتبه بندی در کوچه 

پس کوچه های بهارستان و پاستور بلاتکلیف است.
به گزارش ایسنا، سمیه محمودی در جلسه دیروزمجلس در نطق میان دستور خود 
به خاطر همه مشکلات کشور از مردم ایران عذرخواهی کرد و گفت: به دلیل توجه 
رئیس جمهور به حضور در بین آحاد مردم انتظار داریم در سفرهای استانی شتاب 
زده عمل نکنند. به شکلی عمل کنید تا ضمن مشاهده برکات سفرها، مدیران ارشد 
اجرایی کشور با تمرکز بر انجام هر چه سریع تر تغییرات و انتصابات زیر مجموعه های 
دولت را از بلاتکلیفی خارج کرده تا به این ترتیب پروژه های نیمه تمام هر چه سریع تر 

به بهره برداری برسد.
نماینده مردم  شهررضا در مجلس خطاب به سید ابراهیم رئیسی گفت: هر چند 
تحریم ها و فشارهای اقتصادی دشمنان نظام قابل چشم پوشی نیست اما به دلیل 
ضعف عملکرد مدیران دولت قبلی و عدم اقدام قابل توجه مدیران اقتصادی دولت 
سیزدهم متأسفانه به دلیل وضعیت معیشتی نامناسب، سفره های مردم کوچک شده 
است. لذا انتظار می رود ضمن تقویت تیم اقتصادی به منظور اتخاذ تصمیمات موثر 
شاهد وحدت رویه در گفتار، عملکرد و جلوگیری از انشقاق در تصمیم گیری ها باشیم.

این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره گذشت سه ماه پس از رأی اعتماد 
مجلــس به وزرا در خصوص وزارت خانه آموزش و پرورش گفت: کم توجهی به 
یکی از حساس ترین وزارت خانه ها یعنی آموزش و پرورش باعث شده تا با تأخیر 
حدود سه ماهه شاهد معرفی وزیر پیشنهادی باشیم. آحاد جامعه مرهون تلاش های 

بی وقفه معلمانی هستند که با مشکلات اقتصادی و معیشتی رو به رو بوده و حداقل 
انتظار این عزیزان یعنی اجرای طرح رتبه بندی در کوچه پس کوچه های بهارستان 

و پاستور بلاتکلیف است.
وی با بیان اینکه تعداد قابل توجهی از دانش آموزان بی بضاعت ترک تحصیل 

کردند، گفت: در این موضوع به صورت جدی ورود کرده و تصمیم گیری کنید.
محمودی تأمین آب شــرب پایدار در شهرستان های دارای تنش آبی را بحرانی 
جدی دانست و تأکید کرد: استان اصفهان و شهررضا از همین جمله و در مناطق 
بحرانی کشور قرار دارند. شایسته است در لایحه بودجه ۱۴۰۱ طرح های تأمین و 
انتقال آب شرب و همچنین اجرای شبکه جمع آوری فاضلاب با هدف استفاده از 
پساب تولیدی در واحدهای صنعتی و کاهش برداشت از ذخایر زیزمینی در ردیف 
طرح های اولویت دار دولت قرار گیرد. وی همچنین خطاب به سید ابراهیم رئیسی 

به ضرورت استفاده از بانوان ایرانی در جایگاه مدیریتی اشاره کرد.
محمودی با اشاره ســالروز تصویب قانون کار گفت: در برخی جلسات مباحث 
احساسی و غیرکارشناسی در خصوص اصلاح یا تغییر قانون کار احساس می شود 
لــذا از وزیر به عنوان متولی اجرای قانون کار انتظار داریم که در صورت ضرورت 
اصلاح موادی از قانون کار نسبت به تدوین لایحه از پیشکسوتان جامعه کارگری 
اقدام کنید تا خدایی ناکرده شاهد حذف اندک حمایت های قانونی از کارگران نباشیم.

وی در پایان خطاب به وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: تأمین و توزیع ناعادلانه 
نهاده های دامی بستر کشتار دام مولد را فراهم کرده است. درصورت عدم ورود جدی 

در آینده نچندان دور  شاهد نابودی این صنعت خواهیم بود.

در حالیکه در گزارش های اخیر مرکز پژوهش های مجلس درباره وضعیت 
مسیرهای ترانزیتی ایران و مخاطرات کاهش سهم ایران در این زمینه 
اطلاعاتی منتشر شده اســت، مدیرکل ترانزیت و حمل ونقل بین المللی 
سازمان راهداری اعلام کرد: اگر ایران در راستای توسعه ترانزیت و تقویت 
حضور خود در کریدورهای بین المللی گام برندارد، در آینده ای نه چندان دور 

از مسیرهای ترانزیت مانند راه ابریشم حذف خواهیم شد.
به گزارش ایســنا، اخیرا مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به وضعیت مسیرهای 
ترانزیتــی ایران پرداخته و ضمن نامطلوب توصیف کردن زیرســاخت های حمل و نقلی 
ایران هشدار داده است که کشورهای همسایه و رقبای ایران به سرعت مسیرهای موازی 
با مسیرهای ایران را ایجاد کرده و آن را توسعه داده اند. در این گزارش تاکید شده که راه های 
موازی مسیرهای ایران نه تنها سهم ایران از ترانزیت منطقه ای را تحت تاثیر قرار داده است 
که در آینده باعث برداشت بیشتر همسایگان از میادین مشترک نفتی و جذب فرصت های 
اقتصادی ایران خواهد شد. جواد هدایتی - مدیرکل ترانزیت و حمل ونقل بین المللی سازمان 
راهداری و حمل ونقل بین المللی- در این باره به ایسنا گفت: با توجه به پتانسیل های سرزمینی 
از جمله دسترسی به آب های آزاد، طول و عرض جغرافیایی و استعدادهای عملیاتی مانند تعداد 
ناوگان و رانندگان که از آن برخورداریم، مزیت بسیار بالایی برای توسعه ترانزیت و قرار گرفتن 
در کریدورهای ترانزیتی مهم داریم اما اگر الزامات آن را نداشته باشیم به زودی از مسیرهای 
ترانزیتی مانند راه ابریشم حذف خواهیم شد.وی افزود: هم اکنون فاصله بسیار زیادی بین آنچه 
اعداد و ارقام از میزان ترانزیت ایران نشان می دهد با آن چیزی که پتانسیل آن را داریم، وجود 
دارد اما طی سالیان گذشته میزان ترانزیت کشور به حدود ۱۲ میلیون تومان هم رسیده است 
و می توانیم آن را تا ۵۰ میلیون تن در سال افزایش دهیم. این در حالی است که هم اکنون 
ترانزیت ایران با کاهش قابل ملاحظه ای مواجه شده است.مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل 

بین المللی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای ادامه داد: برای توسعه ترانزیت باید الزامات 
آن را رعایت کنیم که در درجه نخست ایجاد جذابیت و اقتصادی کردن ترانزیت برای افزایش 
قدرت رقابت با کشورهای دیگر به ویژه کشورهای همسایه در اولویت قرار دارد.هدایتی اظهار 
کرد: ارائه خدمات لجستیکی مناسب و حضور در مناسبات منطقه ای می تواند به ایران برای 
توسعه ترانزیت و افزایش درآمد ارزی از این طریق کمک کند که البته در این زمینه همه 
دستگاه ها باید با یکدیگر هماهنگ باشند، بخواهند و بسترهای آن را برای فعالان این عرصه 
تسهیل کنند.وی تاکید کرد: باید مناسبات سیاسی و اقتصادی خود را با کشورهای دیگر به 
ویژه کشورهای همسایه تقویت کنیم تا بتوانیم در مناسبات منطقه ای نقش آفرینی کنیم، 
در کریدورهای بین المللی ترانزیتی حضور پررنگ داشته باشیم و از سوی دیگر باید برای 
رانندگان خودمان تسهیلاتی ایجاد کنیم و تجارت کشور را الکترونیکی کنیم تا بتوانیم زمان و 
هزینه ترانزیت را کاهش دهیم.مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای اعلام کرد: باید بتوانیم از ظرفیت ناوگان خودمان استفاده کنیم و در این 
حوزه قیمت ها باید ساماندهی شود. به گونه ای که اگر یک کامیون ۲۰ هزار دلار قیمت دارد 
برای خرید و واردات آن نیز به همین میزان هزینه شود نه اینکه یک راننده برای خرید کامیون 
قیمتی ۸ تا ۱۰ برابر نرخ بین المللی پرداخت کند. اگر یک راننده کامیون حدود ۷ میلیارد تومان 

برای خرید یک کامیون نو هزینه کند دیگر نمی تواند با کشورهای همسایه رقابت کند.
هدایتی تصریح کرد: از سوی دیگر اگر الزامات توسعه ترانزیت و کریدورهای ترانزیتی را 
رعایت نکنیم به عضویت کنوانسیون ها و موافقت نامه های بین المللی مهم حوزه حمل و نقل 
و ترانزیت در نیاییم، ممکن است در آینده جلوی ترانزیت ما را بگیرند و مجبور باشیم دست به 
دامان ناوگان و کامیون های خارجی باشیم. این این بدان معنی است که ممکن است در آینده 
به تدریج از کریدورها و مسیرهای ترانزیت مانند راه ابریشم حذف شویم یا آنکه آنقدر ترانزیت 

ایران ناچیز شده و به حداقل برسد که بود و نبود آن اهمیتی نداشته باشد.

 رتبه بندی معلمان در کوچه پس کوچه های بهارستان
 و پاستور بلاتکلیف است

خطر حذف ایران از راه ابریشم

یک عضو هیات رئیسه مجلس تاکید کرد

وام های بالای 100 میلیارد به چه کسانی داده شد؟
یک عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
آلودگی در سیستم بانکی بسیار توسعه پیدا کرده و مجموعه های 
مختلفی از سوی بانک ها در این موضوع درگیر شدند و نسبت 

کفایت سرمایه بانک ها نیز به شرایط بحرانی رسیده است.
به گزارش ایسنا، سیدمحسن دهنوی  به عنوان نماینده متقاضیان تحقیق 
و تفحــص از عملکرد بانک های دولتی و بانک های واگذارشــده در اجرای 
اصل)۴۴( قانون اساسی در جریان جلسه علنی دیروز مجلس، بیان کرد: مسئله 
خلق پول بی پشتوانه توسط بانک ها و عدم نظارت بر نحوه کارکرد آن ها به 
یکی از اصلی ترین موانع رشد اقتصادی کشور تبدیل شده است. بانک های 
کشور در اعطای تسهیلات با بهره مرکب و جذب سپرده با سود بالا با یکدیگر 

رقابت می کنند و مشارکت در تولید و اشتغال به فراموشی سپرده شده است.
وی در ادامه اظهار کرد: بانک ها از جیب مردم نقدینگی خلق می کنند و فشار 
معیشتی ناشی از آن مســتقیما به جیب مردم وارد می شود و مطابق آخرین 
آمار بانک مرکزی حجم نقدینگی در مردادماه ســال جــاری به ۴ هزار هزار 
میلیارد تومان یا به عبارت دیگر به ۴ میلیون میلیارد تومان رسیده است. این 
رقم نقدینگی اثرات مخربی در اقتصاد دارد، همچنین پایه پولی نیز به ۵۱۵ هزار 
 میلیارد تومان رســیده و با یک مقایســه در می یابیم به نسبت مرداد گذشته

 ۳۹ درصد و ۴۲ درصد به ترتیب رشد نقدینگی و پایه پولی داشتیم.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: علاوه بر این 
ضریب فزاینده نقدینگی به نسبت سال قبل در مدت مشابه به حدود ۷ درصد 
رسیده بنابراین در عرض یک سال تنها هزار هزار میلیارد تومان یعنی یک میلیون 
میلیارد تومان نقدینگی جدید در کشور خلق شد. سال گذشته بانک ها اعلام 

کردند هزار و ۹۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده اند یعنی نزدیک 
 به ۵۰ درصد آن نقدینگی را تســهیلات دادند اما آمار را که نگاه می کنیم در
می یابیم که ۵۵ درصد این تسهیلات را به بخش بازرگانی و خدمات دادند و 
بخش بسیار کمی از آن صرف تولید شده و بخش مسکن نیز تنها ۵ درصد سهم 
داشته در حالی که نظام بانکی کشور به صورت درون زا نقدینگی و پایه پولی 
را رشد می دهد بخش عمده ای از واحدهای صنعتی کشور با مشکل کمبود 
سرمایه در گردش مواجه است.وی در ادامه تاکید کرد: باید مشخص شود سیستم 
بانکی با خلق نقدینگی چه می کند که تولید همچنان عقب است که با وجود 
تسهیلات بانکی بخش تولید دریافتی نداشته و در حالی که آن دسته از بانک 
هایی که به تولید وام می دهند نوع قرارداد را طوری تنظیم می کنند که بعد 
از مدتی کل تشکیلات تولید را صاحب می شوند. بانک ها متاسفانه وام قرض 
الحســنه را تبدیل به بهره ۴ درصدی و آن را مرکب کرده اند و این دست در 
جیب مردم کردن است. قانون می گوید وام قرض الحسنه ۴ درصد پرداخت 
شود. وامی که ۱۰ میلیون یا ۲۰ میلیون است به افراد مرفه تعلق نمی گیرد اما 
حالا بانک ها تعریف وام ۴ درصد را عوض کرده اند و آن را به وام با بهره مرکب 
۴ درصد تبدیل کرده اند.این عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی در 
ادامه خاطر نشــان کرد: ما بارها از بانک ها خواستیم که در خصوص پرداخت 
وام های کلان گزارش مکتوب به ما ارائه کنند و توضیح دهند که چه کسانی 
آن ها را دریافت کرده اما بانک ها هیچ گزارشی به ما ارائه نمی کنند و جزیره ای 
 در سیستم بانکی تشکیل شده که به کسی پاسخگو نیستند. به عنوان مثال در
 ۲۷ اسفندماه ۹۳ در یکی از همین بانک های دولتی ۵ هزار میلیارد تومان که 
قرار بود در سرفصل حساب دولتی برای آب های مرزی واریز شود تصاحب شد 

و بدون اجازه به صورت کوتاه مدت افتتاح حساب شد تا از عواید افتتاح حساب 
بهره مند شوند.وی در ادامه افزود: بعد از یک ماه با ورود دستگاه های نظارتی آن 
حساب مسدود شد یعنی از ۸ میلیارد دلار پول آب های مرزی یک بانک دولتی 
چقدر سود برده و در مورد آن نیز هیچ گزارش شفافی به مجلس ارائه نشد و این 
تنها یک مورد از عملکرد تخلف آمیز بانک ها بوده که پول را در حساب های 
دیگر و حساب های بین بانکی جابه جا کرده و سود از آن ها دریافت کردند و این 
اتفاقات باز هم در شبکه بانکی تکرار شد البته این موضوع در شعبه ۱۰ بازپرسی با 
ورود سازمان اطلاعات استان تهران در جریان افتاد و افرادی برای آن احضار شد.

دهنوی در ادامه خاطر نشان کرد: آلودگی در سیستم بانکی بسیار توسعه پیدا 
کرده اســت. مجموعه های مختلفی از سوی بانک ها در این موضوع درگیر 
شدند و نسبت کفایت سرمایه بانک ها نیز به شرایط بحرانی رسیده و در نتیجه 
عدم اجرای سیاست های پولی در کشور و عدم نظارت صحیح بانک مرکزی 
شاهد کاهش نسبت کفایت سرمایه بانک ها به زیر ۸ درصد هستیم و خیلی از 
بانک ها در آستانه ورشکستگی قرار دارند که در ماه های اخیر ما یک نمونه از 

صورت های مالی بانک ملی را که در رسانه ها منتشر شد دیدیم.
وی در پایان بیان کرد: مجلس باید با شأن نظارتی خود به این موضوعات ورود 
کند تا روشن شود نه تنها وام های خرد، وام های بالای ۱۰۰ میلیارد تومان به 
چه کسانی اختصاص یافته و سایر وام های کلان نیز چگونه و با چه ضوابطی 
پرداخت شده، همچنین وام های معوق را نیز به عنوان وام جدید محاسبه می 
کنند و با استمهال آن ها سندهای تازه ثبت می کنند و از طرف دیگر وقتی یک 
جوان یک وام ساده ۱۰ میلیونی می خواهد باید بارها در شبکه بانکی رفت و 
آمد کند و در حالی که ما تکلیف کردیم برای وام قرض الحسنه ۲ ضامن نیاز 

نیست و با اعتبار سنجی حساب فردی وام باید پرداخت شود از افراد یک چمدان 
مدارک درخواســت می شود. با همکاری کمیسیون اقتصادی مجلس به این 
موضوع ورود خواهیم کرد تا سیستم بانکی منظم شده و نظارت بر این سیستم 

بیشتر از قبل شود.
نقدعلی: بانک ها در لباس بانکداری اسلامی ربا را نهادینه کردند

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: یکبار برای 
همیشه بانک ها باید به پای میز محاکمه آمده و حسابشان روشن گردد.

همچنین حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی در تذکری شفاهی در جلسه دیروز 
مجلس و در جریان بررســی تقاضای تحقیق و تفحص از بانک ها بیان کرد: 
آیــت الله جوادی آملی می فرمودند در زمان انقلاب چندین جا را آتش می زدند 
آنها شامل سینماها، مشروب فروشی ها و بانک ها بود. خوشبختانه پس از انقلاب 
سینماها تا حدی اسلامی شدند و مشروب فروشی ها هم جمع گشتند، اما بانک ها 

در لباس بانکداری اسلامی ربا را نهادینه کردند.
وی در ادامــه اظهار کرد: من چند روز گذشــته به قرارداد یکی از بانک ها با 
شخصی برخوردم که جریمه معوقه فرد از سه میلیون تومان به ۱۲۰ میلیون 
تومان رســیده بود. این احکام چگونه صادر می شود؟ آیت الله مکارم شیرازی 
صراحتا اعلام کردند که این کارها ســرقت و دزدی است و مطابق اصل ۶۹ 
قانون اساسی دولت موظف است ثروت ناشی از ربا را باز پس بگیرد، اما ما علنا در 
بانک ها ربا را نهادینه کردیم.نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: این که هشت میلیارد دلار پول آب های برون مرزی در حسابی غیر 
از این حساب ذخیره شده و سود اخذ می شود یک تخلف بارز است. یکبار برای 
همیشه باید بانک ها را به پای میز محاکمه کشاند و حساب بانک ها را روشن کرد.

ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران:

50 سال است مشکل ثبت و سند مسکونی مردم را حل نکرده ایم
در برخی محلات تهران پشت بام ها فروخته می 
شود و ساخت و سازهای غیرقانونی شبانه صورت 
می گیرد. عضو شورای شهر می گوید: برخی از 

خانه ها در این محدوده سند ندارند.
به گزارش تجارت نیوز، ماجرای پشت بام فروشی در تهران 
سال هاست که مطرح شده است و این موضوع در برخی از 
مناطق تهران پررنگ تر است.هر چند مسئولان در دوره های 
قبل اعلام کردند با این موضوع برخورد می کنند اما همچنان 
مشکل به قوت خود باقی است.ناصر امانی، عضو شورای شهر 
تهران در اینباره می گوید: تا حالا کوچه ای به نام و شــماره 

هیچم شنیده اید؟ نه در اقصی نقاط کشور، بلکه در مرکز تهران؛ 
در محله قدیمی و فراموش شده شمیران نو، همسایه لویزان، 

مردمی که صدایشان شنیده نمی شود.
۵۰ سال است مشکل ثبت و سند مسکونی 

مردم را حل نکرده ایم
وی با تاکید بر این که صدای مردم محله شمیران نو شنیده 
نمی شد، ۶۲ درصد املاک مسکونی و تجاری این افراد قول 
نامه ای و تلاش های چند دهه ای ایشان برای ثبت و سنددار 
کردن خانه های فرسوده و ناپایدارشان به نتیجه می رسید.
عضو شورای شهر تهران ادامه داد: شمیران نو محله ای اصیل 

با مردمانی شریف است که مهد دلاورمردان دفاع مقدس و 
سرداران شهید زنده همچون سردار علی فضلی است و ۱۷۰ 
شهید سرفراز دارد، اما به دلیل مشکلات انباشته و عقیم ماندن 
تلاش های مردم برای توسعه، بیشتر آنها به مناطق دیگر 
تهران مهاجرت کرده اند.امانی تاکید کرد: ۵۰ ســال اســت 
مشکل ثبت و سند مسکونی مردم را حل نکرده ایم و همزمان 
اجازه تخریب و نوسازی نمی دهیم و مردم را مجبور می کنیم 
که از روی اضطرار خانه های خود را تخریب کنند و زمینه را 

برای سوء استفاده سوداگران و دلالان فراهم می کنیم.
وی تصریح کرد: از پشــت بام فروشی و زیرزمین فروشی 

گرفتــه تا خانه هــای چندمالکی، یکی مالک پشــت بام، 
دیگری مالک زیر پله و آن دیگری مالک زیرزمین اســت و 
 برخی فروشندگان، پشت بام، راهرو، زمین و حیاط را جداگانه 

می فروشند.
کاوه حاج علی اکبری مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران 
در این باره به خبرنگار فارس گفت: در برخی از محلات تهران 
که زمین کم است روش های جدیدی مثل پشت بام فروشی 
ایجاد شده اســت و این کار در گلابدره و شمیران نو بیشتر 
انجام می شود.وی ادامه داد: در شمیران نو مالکان پشت بام 
خانه های خودرا واگذار می کنند و شبانه ساخت و ساز انجام 

می شود و این روند ادامه دارد.مدیرعامل سازمان نوسازی شهر 
تهران اضافه کرد: یک ساختمان ۱۰ سال پیش یک طبقه 
بوده و الان چهار طبقه شده است و ساختمان هایی هستند 
که فاقد حداقل استانداردها و دوام ایمنی هستند.وی با اشاره به 
سکونتگاه های غیررسمی گفت: تراکم جمعیت در این محدوده 
ها زیاد است. ساخت و ساز در این محدوده های غیرقانونی 
است و شهرداری نواحی باید با این ساخت و سازهای برخورد 
کند.در گرانترین منطقه تهران محله ای وجود دارد که پشت 
بام را متری ۱۰ میلیون تومان می فروشند تا یک واحد فرسوده 

طبقاتی ایجاد کنند.

سلیمی: فرمانده ستاد اقتصادی 
کیست؟

 دلخوش: اقتصاد عشقی
 اداره می شود

یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با طرح این پرسش که فرمانده ستاد 
اقتصادی چه کسی است؟ گفت: دولت قبل با ریل گذاری اشتباه بخشی از کسری 
بودجه خود را جبران کرد، برنامه وزارت اقتصاد برای جبران این اقدامات آســیب زا 

چه چیزی است؟
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام علیرضا سلیمی در جلسه  دیروز مجلس و بعد از گزارش وزیر اقتصاد 
درباره بازار بورس در تذکری گفت: وزیر اقتصاد در گزارش خود به معلول ها اشاره کردند، اما باید به این 
نکته توجه کرد که بورس تحت تاثیر عوامل مختلفی مانند قیمت گذاری دستوری، پیش بینی پذیری 
اقتصاد، انضباط پولی، امنیت سرمایه گذاری، افزایش تولید، کنترل نرخ ارز و تامین کسری بودجه است که 
باید توضیح داده شود برای ساماندهی این مسائل چه اقداماتی انجام گرفته است.نماینده مردم محلات در 
مجلس ناهماهنگی در تصمیمات اقتصادی را آسیب زا خواند و گفت که باید مشخص شود که فرمانده ستاد 
اقتصادی چه کسی است؟ آیا وزیر امور اقتصادی است یا فرد دیگری است؟سلیمی اضافه کرد: طبق اصل 
۱۳۷ قانون اساسی، همه وزرا در برابر تمامی مشکلات مسئولیت دارند. سهامداران خرد در برابر سهامداران 
حقوقی همانند ماهی کوچک در برابر نهنگ هستند. باید مشخص شود دولت چه اقداماتی برای مدیریت و 
حمایت از سهامداران خرد انجام می دهد تا آنها اسیر نهنگ نشوند؟وی اظهار کرد: سازوکار وزارت اقتصاد 
برای نظارت، شفافیت و عدالت در بازار بورس چیست؟ دولت قبل با ریل گذاری اشتباه بخشی از کسری 
بودجه خود را جبران کرد. وزارت اقتصاد مشخص کند برای جبران این اقدامات آسیب زا چه برنامه ای 
دارد؟ این عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی همچنین با تاکید بر لزوم ایجاد تعادل عمومی در 

اقتصاد گفت: نمی توان بازار مسکن، طلا، ارز و فولاد را رها کرد و انتظار داشت بورس ساماندهی شود.

نماینده صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی گفت که اقتصاد و بورس عشقی 
اداره می شــود. وزیر امور اقتصادی و دارایی باید مشخص کند که چه کسی این 
 حوزه ها را اداره می کند چرا که نه تنها بازار سرمایه بلکه سایر بازارها نیز نابسامان

 است.
به گزارش ایسنا، سیدکاظم دلخوش در جلسه دیروز مجلس و بعد از توضیحات وزیر اقتصاد درباره 
بازار بورس در تذکری گفت: باید خروجی جلسات مجلس مشخص شود و اینکه متولی اداره اقتصاد 
کشور کدام نهاد و یا وزارتخانه است. در حال حاضر بسیاری از بازارها به هم ریخته است و وزارتخانه 
های مختلف مدعی هستند که اقتصاد در اختیار آنان است. وزارت اقتصاد باید همه بازارها را زیر پوشش 

خود قرار دهد، نه اینکه خودش زیر سایه وزارتخانه های دیگر برود.
نماینده مردم صومعه سرا در مجلس گفت: اقتصاد و بورس عشقی اداره می شود. وزیر امور اقتصادی 
و دارایی باید مشــخص کند که چه کسی این حوزه ها را اداره می کند؟ چرا که نه تنها بازار سرمایه 
بلکه سایر بازارها نیز نابسامان است.وی ادامه داد: وزارت اقتصاد، وزارتخانه مادر است و باید همه امور 

اقتصادی را کنترل کند. وزیر اقتصاد تمام بازارها را باید پوشش دهد.
دلخوش با بیان اینکه رئیس جمهور فردی غیرمرتبط را به عنوان وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 
معرفی کرده، ادامه داد: چرا رئیس جمهور با رئیس مجلس برای معرفی وزیر پیشــنهادی مشورت 
 نکرد، در جلســه ای که صبح امروز با نمایندگان داشتیم ۹۰ درصد نمایندگان به انتصابات اعتراض
  داشــتند. مجلس به این وزیر پیشــنهادی رای اعتماد نخواهد داد. رئیــس جمهور فرد مرتبط را 

معرفی کند.

دریافت بیعانه در دفاتر املاک 
قانونی نیست

رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: استفاده از کارتخوان واحد صنفی و اخذ بیعانه 
از جمله تخلف هایی است که اتحادیه نسبت به آنها حساس است.

به گزارش، مصطفی قلی خسروی، اظهار کرد: نیروی انتظامی در برخورد با بنگاههای املاک متخلف 
همکاری مناسبی با اتحادیه مشاوران املاک دارد.وی ادامه داد: عدم رویت اصل سند و مدارک هویتی 
متعاملین، عدم اخذ کد رهگیری، دریافت مبلغ اضافه برای کد رهگیری، تنظیم قرارداد صوری، اضافه 
دریافت، تنظیم قرارداد برای ملکی که سندش در بازداشت است، استفاده از کارتخوان واحد صنفی و اخذ 

بیعانه از جمله تخلف هایی است که اتحادیه نسبت به آنها حساس است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان این که در هر منطقه از شهر تهران ۸ تا ۱۰ بازرس برای نظارت 
بر عملکرد بنگاه های املاک داریم،  افزود: طی هفته آخر مهرماه ۶۹۳ واحد صنفی در شهر تهران اخطار 
دریافت کرده اند که نیروی انتظامی با آنها برخورد کرده است.وی با اشاره به انتقاد برخی نمایندگان مجلس 
از مشاوران املاک گفت: برخی نمایندگان مجلس خواستار ساماندهی اتحادیه املاک شده اند که ما نیز 
در زمینه ساماندهی و اصلاح، مشکلی نداریم. خودپالایشی منجر به پیشرفت می شود که از آن استقبال 
می کنیم. بنابراین از نمایندگان محترم دعوت می کنم به اتحادیه تشریف بیاورند تا اگر قرار است برای 
صنف مشاوران املاک، قوانین و مقرراتی را تنظیم کنند حرف ما را هم بشنوند و از نظرات کارشناسان و 
دلسوزان صنف استفاده کنند. رییس اتحادیه مشاوران املاک  یادآور شد: با شناختی که از رئیس مجلس 
دارم ایشان را فردی می شناسم که از نظرات کارشناسان استفاده می کنند. ضمن احترام به همه نمایندگان 
مجلس، بنده عرض می کنم موضوع تعیین حقوق ثابت برای مشاوران املاک، امکان پذیر نیست و باید در 

این زمینه همفکری بیشتری با ما صورت بگیرد.
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